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 P r o t o k ó ł  Nr ORN.0012.3.11.2019 

 posiedzenia Komisji Polityki Prorodzinnej, Ochrony Zdrowia i Bezpieczeństwa  

Rady Miejskiej w Olecku  

 odbytego w dniu 18 listopada 2019 r. 

 

 

Na stan 6 członków komisji w posiedzeniu udział wzięło 5 – lista obecności  

w załączeniu. 

 

Posiedzeniu przewodniczył Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz. 

 

Protokołowała pracownik obsługi biurowej Urzędu Miejskiego w Olecku – Karolina 

Cichocka. 

 

W posiedzeniu udział wzięli: 

 

 Zastępca Burmistrza – Sylwia Wieloch, 

 Sekretarz Gminy – Sławomir Hatalski, 

 Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka, 

 Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Oświaty i Bezpieczeństwa – Izabela Sertel, 

 Kierownik Wydziału Spraw Społecznych, Zdrowia i Bezpieczeństwa – Ewa 

Zalewska-Drozd, 

 Główny Księgowy Szpitala Olmedica w Olecku – Jolanta Kownacka-Zalewska, 

 Przedstawiciel Szpitala Olmedica w Olecku – Anna Mnich. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

powitała przybyłych na posiedzenie komisji i przedstawiła proponowany porządek 

posiedzenia:  

 

1. Dyskusja na temat szczepień KZM i HPV. 

2. Aktualna sytuacja Szpitala „OLMEDICA” Sp. z o.o. w Olecku. 

3. Ustalenie wspólnych działań na rzecz zdrowia mieszkańców Gminy i Powiatu.  

4. Wnioski Komisji. 

 

Uwag do porządku posiedzenia nie zgłaszano. 

 

Komisja przez aklamację przyjęła powyższy porządek posiedzenia. 

 

 

Do punktu 1 – Dyskusja na temat szczepień KZM i HPV. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz  

poprosiła o wypowiedź przybyłych na spotkanie oraz czynny udział w dyskusji. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

oznajmiła, iż szczepienie przeciw wirusowi HPV (ludzkiemu wirusowi brodawczaka) oraz 

szczepienie przeciw KZM (kleszczowemu zapaleniu mózgu) są zalecane i nie są finansowane 

ze środków NFZ. Dziennik Ustaw Ministra Zdrowia, z 2018 r., poz. 104, Komunikat 

Głównego Inspektora Sanitarnego z dnia 25-10-2018 r. w sprawie Programu Szczepień 

Ochronnych na 2019 r.  

Szczepienia są realizowane w ramach 2 powiatowych programów zdrowotnych.  Programy 

te są opracowane i realizowane zgodnie z ustawą z dnia 27 sierpnia 2004 r. o świadczeniach 

opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych. 
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W ramach „Programu polityki zdrowotnej w zakresie szczepień ochronnych przeciw 

kleszczowemu zapaleniu mózgu dla mieszkańców powiatu oleckiego na lata 2018-2022”,  

przeprowadzane są szczepienia przeciw KZM. Program uzyskał pozytywną opinię Agencji 

Oceny Technologii Medycznych i Taryfikacji. 

 

Nazwa Gminy Planowana liczba osób 

do szczepienia 

Liczba osób, która zgłosiła 

się i podano im szczepionkę 

Olecko 107 106 

Kowale Oleckie 84 84 

Świętajno 64 64 

Razem 255 (100%) 254 (99,61%) 

 

W ramach „Programu polityki zdrowotnej w zakresie profilaktyki zakażeń wirusem 

brodawczaka ludzkiego (HPV) na lata 2019 – 2024 w powiecie oleckim”,  przeprowadzane są 

szczepienia przeciw wirusowi brodawczaka ludzkiego (HPV) typ 6, 11, 16, 18, 

odpowiadającego za powstawanie raka szyjki macicy, raka sromu, raka pochwy, raka 

odbytnicy oraz brodawek płciowych. Program uzyskał pozytywną opinię Agencji Oceny 

Technologii Medycznych i Taryfikacji. 

 

Nazwa Gminy Planowana liczba osób 

do szczepienia 

Liczba osób, która zgłosiła 

się i podano im szczepionkę 

Olecko 89 42 

Kowale Oleckie 23 18 

Wieliczki 14 14 

Świętajno 14 14 

Razem 140 (100%) 88 (62,86%) 

 

Ponadto, oznajmiła, że 18-09-2019r. w Warszawie odbyła się pierwsza merytoryczna 

konferencja pn. „Cancer Prevention 2020” Agencji Badań Medycznych poświęcona 

problemom onkologii, zwłaszcza – skutecznej profilaktyki chorób nowotworowych. 

Naukowcy i lekarze podkreślali kluczową rolę profilaktyki pierwotnej, w tym – zwłaszcza – 

zmianę nawyków i indywidualnych decyzji, podejmowanych przez każdego obywatela. Co za 

tym idzie, dużą (i rosnącą) rolę edukacji. Ponad połowie nowotworów można zapobiec dzięki 

prozdrowotnym wyborom. Każdy przypadek raka, którego da się jednak uniknąć, to ogromny 

zysk – społeczny i ekonomiczny. Podczas konferencji eksperci zwracali uwagę, że niektóre 

nowotwory daje się jednak eliminować. Należy do nich między innymi rak szyjki macicy. 

Doświadczenia krajów, w których szczepienia przeciw HPV są powszechnie stosowane, są 

więcej niż zachęcające. Dlatego prof. Piotr Rutkowski z Centrum Onkologii w Warszawie, 

który prezentował założenia polskiej Narodowej Strategii Onkologicznej zapowiedział, że 

„zdecydowanie i nieodwołalnie” szczepienie przeciw HPV będzie w Polsce włączone do 

kalendarza szczepień obowiązkowych, finansowanych ze środków publicznych. – Efekt 

w postaci najpierw zmniejszenia, a potem wyeliminowania przypadków nowotworów szyjki 

macicy jest do uzyskania bardzo szybko – podkreślają eksperci. Narodowa Strategia 

Onkologiczna ma być przedstawiona rządowi do końca listopada, jednak znacznie wcześniej 
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– zapewniał minister Szumowski – dokument będzie przesłany do konsultacji publicznych. 

W/w szczepieniem przeciw wirusowi HPV planowane jest objęcie dziewcząt i chłopców. 

Został już opublikowany w Dzienniku Ministra Zdrowia Programu Szczepień Ochronnych 

na 2020 r. i szczepienie to nie jest jeszcze wpisane jako obowiązkowe, finansowane ze 

środków publicznych. 

W 2018 roku opublikowano wyniki badania, z których wynika, że Australia może być 

pierwszym krajem, który dzięki prowadzonym od ponad 10 lat powszechnym szczepieniom 

przeciw wirusowi brodawczaka ludzkiego (HPV) oraz badaniom przesiewowym może  

w znacznym stopniu zlikwidować zachorowania na raka szyjki macicy.  

Australia była pierwszym krajem, który zdecydował się na wprowadzenie powszechnych 

bezpłatnych szczepień dziewcząt przeciw HPV w 2007 roku, rozszerzonych na chłopców  

w 2013 roku. 

Badacze z australijskiego Instytutu Badań nad Rakiem oszacowali, że dzięki prowadzonym 

działaniom profilaktycznym (badania przesiewowe i szczepienia przeciw HPV) eliminacja 

raka szyjki macicy jako problemu ochrony zdrowia będzie możliwa do 2028 roku. 

Skuteczność tych prognoz uzależniona jest oczywiście od utrzymania wysokiego stanu 

zaszczepienia oraz realizowanych badań przesiewowych. 

Przedstawiła stanowisko Krajowego Konsultanta w dziedzinie epidemiologii – dr hab. n. o. 

Iwony Paradowskiej – Stankiewicz: 

Informuje ona, że WHO wymienia szczepienia przeciw HPV jako jedną z najistotniejszych 

interwencji w profilaktyce nowotworów, zaleca aby kraje, które jeszcze tego nie zrobiły jak 

najszybciej wprowadziły szczepienia przeciw HPV. Z głównym celem – ochroną przed 

rakiem szyjki macicy. Według WHO obecnie powszechne szczepienia na świecie  prowadzi 

96 krajów. Zaszczepiono blisko 100 mln osób. Szczepionki przeciw HPV są bardzo 

nowoczesne, wytworzono je z wykorzystaniem nowoczesnej technologii inżynierii 

genetycznej. Zawierają one fragmenty osłonki białkowej wirusa chroniącej materiał 

genetyczny drobnoustroju, stąd szczepionką nie można się zarazić, a mobilizuje ona układ 

odporności do wytworzenia przeciwciał i uruchamia mechanizmy służące zapewnieniu 

długotrwałej ochrony. 

Podsumowując swoje stanowisko Konsultant Krajowy w dziedzinie epidemiologii informuje, 

że Narodowy Instytut Zdrowia Publicznego – Państwowy Zakład Higieny zdecydowanie 

podkreśla korzyści wynikające ze szczepień przeciw HPV dla osób szczepionych oraz  

w wymiarze populacyjnym.  

Dodała, że wcześniejsze statystyki wskazywały ryzyko zachorowań na wiek w przedziale 

45lat i powyżej, natomiast statystyki z grudnia ubiegłego roku wskazują, że największe 

ryzyko zachorowań jest przedział 20-35 rok życia.  

Pierwsze stadium raka przechodzi bezobjawowo, dlatego bardzo istotne są te szczepienia. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji – Alicja Nowik 

oznajmiła, iż wg niej szczepieniami powinno się objąć nie tylko dziewczynki ale również  

i chłopcy. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

stwierdziła, iż takie programy są bardzo kosztowne. Pierwszy program zaczęli realizować  

w 2009 r., wtedy koszt 3 daw. szczepionki to 1500 zł. Jest to znacznie obciążający budżet 

program.  Dlatego w znacznej mierze skupiają się chociażby na edukacji w tym temacie, a na 

ile środki pozwalają - zajmują się programem szczepień. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zapytała o czas trwania obecnego projektu. 
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Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

odpowiedziała, że miał trwać do 2020 roku, natomiast ze względu zmian przepisów musieli 

zamknąć ten projekt w 2017 roku, a zajęli się dalej tym tematem w takim zakresie jakim 

mogli. 

Niestety nie można rozszerzyć obecnego programu szczepień, ale po zakończeniu można 

stworzyć drugi program uwzględniając np. chłopców. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zapytała, o konsekwencje w przypadku rezygnacji z projektu przez gminę. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

oznajmiła, że nie ma żadnych konsekwencji, ewentualnie mogą być pytania mieszkańców 

dlaczego gmina podjęła taką decyzję. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji – Alicja Nowik  

zapytała, o procedurę podejmowania decyzji dotyczącej tego kto przystąpi do szczepień, 

ponieważ jest to długotrwały proces, czy nie można by było go przyśpieszyć i ułatwić. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

odpowiedziała, że zgodnie już z doświadczeniem dotychczasowe działania wskazują, że ich 

metody się sprawdzają. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji – Alicja Nowik  

wyraziła odmienne zdanie w tym temacie. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

oznajmiła, iż każdy program ma od górnie narzuconą procedurę, do której należy się 

dostosować. Z doświadczenia wiedzą, że wielu rodziców nie wie nic na ten temat i swoje 

działania w tym kierunku zaczynają od tego, że: 

 - jeżeli zapewnione są środki na program robią ogłoszenie o wybór realizatora, 

- gdy będzie już wybrany realizator, w ofercie którą złożył wskazuje terminy realizacji 

szczepień, 

- po uzgodnieniu planu działań z realizatorem oraz naniesionymi ewentualnie poprawkami 

zmierzają do szkół z kampanią informacyjną, każde z dzieci otrzymuje pełną informację,  

a jeśli dziecka nie ma, szkoły pilnują aby rodzice otrzymali wiadomość poprzez dziennik 

elektroniczny lub telefonicznie, 

- organizowane jest spotkanie rodziców i dzieci z lekarzem, aby mogli zapoznać się dokładnie 

z zasadnością szczepienia oraz zadać pytania, 

- wysyłany jest harmonogram szczepień. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji – Alicja Nowik  

zapytała o szczepionkę przypominającą dla KZM. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

odpowiedziała, że program zakłada tylko pierwszą dawkę o czym informowani byli już  

w styczniu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji – Alicja Nowik  

oznajmiła, iż koniecznym jest przygotowywanie się z projektem na dawkę przypominającą, 

żeby ta pierwsza nie była na marne. 
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Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

powiedziała, że ta pierwsza dawka i program edukacyjny to jest naprawdę dużo gdyż jest 

coraz więcej ludzi świadomych ryzyka. Można myśleć o drugiej dawce przypominającej 

szczepionkę lecz władnymi w tej gestii są samorządy. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz  

zapytała, kiedy musi być wykonana szczepionka przypominająca. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

oznajmiła, iż jest to termin w granicach od 3 do 5 lat od pierwszej dawki. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz  

zapytała o cenę szczepionki przypominającej. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji – Alicja Nowik 

odpowiedziała, ze w granicach 100 zł. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

dodała, że jeśli chodzi o projekt to nie pisze się go z wyprzedzeniem kilkunastu lat właśnie na 

zróżnicowane ceny szczepionek. Takie programy pisane są na maksymalnie 4 do 5 lat. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz  

zapytała o sens pierwszej dawki szczepionki bez dawki przypominającej. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

oznajmiła, iż jest sens, ponieważ ta pierwsza dawka zapewnia odporność przynajmniej na 

kilka lat. 

 

Główny Księgowy Szpitala Olmedica w Olecku – Jolanta Kownacka-Zalewska 

zauważyła problem dotyczący szczepień, ze względu na to iż projekt pisany jest na 4 lata, po 

tym okresie należałoby napisać drugi na dawkę powtarzającą jednocześnie na dawkę pierwszą 

dla kolejnych pokoleń. Będzie to podwójne szczepienie. 

 

Komisja podjęła dyskusję w tym temacie. 

 

Członek Komisji – Grzegorz Kłoczko  

zaproponował wniosek, aby zapisać w kalendarzu na rok 2023, żeby koniecznie 

zagospodarować środki na dawki przypominające, ponieważ za 1/3 ceny otrzymuje się efektu 

ochrony na okres 5 lat i lepiej zrezygnować ze szczepienia osób nowych kosztem dawki 

przypominającej. 

 

Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

dodała, że dawka przypominająca na KZM jest już do końca życia. 

 

Członek Komisji – Grzegorz Kłoczko  

dodał, iż w związku z tym, że programy szczepień są kosztowne i bardzo obciążające budżet, 

aby ograniczyć się do edukacji społeczeństwa i uświadamiania sensu szczepień oraz 

pozostawić im decyzję.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji – Alicja Nowik 

oznajmiła, że z umowy wynika, iż koszty kwalifikacji przy KZM wynoszą 17 zł. Zapytała 

skąd tak niska kwota. 
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Przedstawiciel Starostwa Powiatowego w Olecku – Halina Kasicka 

odpowiedziała, że jest to pytanie do realizatora, ponieważ oni nie ustalają stawki tylko 

przyjmują ją w ofercie ze złożonego przez nich przetargu na realizatora szczepień. 

Taką ofertę otrzymali i ją przyjęli. 

 

Innych pytań ani uwag nie zgłaszano. 

 

Na tym punkt zakończono. 

 

 

Do punku 2. – Aktualna sytuacja Szpitala „OLMEDICA” Sp. z o.o. w Olecku. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

podzieliła się z komisją swoimi rodzinnymi problemami ze służbą zdrowia w Olecku jak  

i wspomniała również o ostatniej sytuacji zagrożenia życia jednego z obecnych na komisji 

Radnych. Zwróciła się z prośbą do przedstawicieli Szpitala Olmedica o ustosunkowanie się 

bądź wyrażenie własnego zdania na ten temat. 

 

Podjęto dyskusję w tym temacie. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

oznajmiła, iż kolejnym problemem Szpitala Olmedica w Olecku jest brak lekarzy. 

 

Przedstawiciel Szpitala Olmedica w Olecku – Anna Mnich 

odparła, iż jest to problem całej Polski nie tylko Olecka. 

 

Przewodniczący Komisji – Janina Anuszkiewicz 

oznajmiła, iż dowiedziała się, że wakaty lekarzy na dany szpital są przydzielane odgórnie.  

 

Główny Księgowy Szpitala Olmedica w Olecku – Jolanta Kownacka-Zalewska 

dodała, że jeśli chodzi o przydział na miejsca rezydenckie rozdziela Wydział Zdrowia  

w Urzędzie Wojewódzkim, natomiast jeśli zgłaszane jest przez szpitale zapotrzebowanie na 

lekarzy w danej dziedzinie mają to na uwadze natomiast sam lekarz po studiach decyduje 

gdzie chce pracować. 

 

Komisja podjęła dyskusję w tym temacie. 

 

Przewodnicząca komisji Zdrowia, Oświaty i Bezpieczeństwa – Izabela Sertel 

oznajmił, iż pojawił się pomysł aby zaoferować lekarzowi, żeby zaoferować mieszkanie na 

czas pracy w Oleckim Szpitalu. Są w posiadaniu jednego mieszkania, które można byłoby 

wykorzystać w tym celu. 

 

Komisja podjęła dalszą dyskusję w tym temacie. 

 

Sekretarz Gminy – Sławomir Hatalski 

oznajmił, iż przez 12 lat pracy przy gospodarce mieszkaniowej nie dostał takiego sygnału, 

aby gmina miała zabezpieczyć kilka mieszkań dla lekarzy. 

 

Przewodnicząca Komisji – Janina Anuszkiewicz 

zgłosiła wniosek o współpracę z gminami aby zorganizować około 3 mieszkań na wynajem 

dla lekarzy celem zachęcenia ich do pracy w oleckim szpitalu. 

Zadała również pytanie paniom ze Szpitala Olmedica w Olecku, czy nieużywane skrzydło  

w Szpitalu można by było przekształcić na bazę diagnostyczną. 
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Przedstawiciel Szpitala Olmedica w Olecku – Anna Mnich 

oznajmiła, że nie jest to możliwe ze względu na ogromne koszty związane z zakupem sprzętu. 

 

Komisja podjęła dyskusję w tym temacie. 

 

Członek Komisji  - Grzegorz Kłoczko 

stwierdził, że zaproponowane rozwiązanie wynajmu dla lekarza mieszkania na koszt gminy, 

może być atrakcyjnym, ale w jego mniemaniu lekarzom chodzi o wyższe stawki i dobre 

warunki zatrudnienia w szpitalu jak i możliwość rozwoju. 

 

Przedstawiciel Szpitala Olmedica w Olecku – Anna Mnich 

oznajmiła, że Szpital w Olecku oferuje godziwe warunki i stawki. Posiadają 13 poradni 

specjalistycznych i 13 lekarzy specjalistów, ale czasem potrzeba jest w niektórych poradniach 

dwóch specjalistów. Przedstawiła pomysł na opłacanie stypendium dla studentów w zamian 

za odpracowanie go po studiach. 

 

Komisja podjęła dyskusję w tym temacie. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji – Alicja Nowik 

oznajmiła, iż Ministerstwo jest na etapie wdrażania rozwiązania pod postacią wydania 

uprawnień pielęgniarkom do zbadania pacjenta i wypisania recepty w mniej poważnych 

sprawach zdrowotnych. Dodała, że jest w trakcie kursu ordynowania recept. 

 

Przedstawiciel Szpitala Olmedica w Olecku – Anna Mnich 

dodała, iż lekarz nie powinien finansować z własnej kieszeni badań diagnostycznych. 

 

Przewodnicząca Komisji – Janina Anuszkiewicz 

oznajmiła, iż są to odpowiednie postulaty aby zwrócić się do Ministerstwa. 

 

Innych pytań ani uwag nie zgłaszano. 

 

 

Do punktu 3 - Ustalenie wspólnych działań na rzecz zdrowia mieszkańców Gminy  

i Powiatu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Oświaty i Bezpieczeństwa – Izabela Sertel 

zapytała, co komisja myśli na temat pomysłu na opłacaniu stypendium dla studentów  

w zamian za odsłużenie go po studiach. 

 

Komisja podjęła dyskusję w tym temacie. 

 

Przewodnicząca Komisji – Janina Anuszkiewicz 

prośba do Przedstawicieli Szpitala Olmedica, aby zrobić rozeznanie kosztowe i prawne 

dotyczące opłacania dla studenta stypendium w zamian za odsłużenie go po studiach oraz 

podjąć rozmowy ze studentami. 

 

 

Do punktu 4 - Wnioski Komisji. 

Członek Komisji  - Grzegorz Kłoczko zgłosił wnioski: 

- aby zapisać w kalendarzu na rok 2023, żeby koniecznie zagospodarować środki na dawki 

przypominające szczepienie KZM, 
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- w związku z tym, że programy szczepień są kosztowne i bardzo obciążające budżet, aby 

ograniczyć się do edukacji społeczeństwa i uświadamiania sensu szczepień oraz pozostawić 

im decyzję.  

 

Wniosek Komisji  

żeby wejść w współpracę z gminami, aby zabezpieczyć wspólnie przynajmniej 3 mieszkania 

dla lekarzy. 

 

 

  

Protokołowała 

Karolina Cichocka 

Przewodniczący Komisji 

Janina Anuszkiewicz 

 

  

   

 


